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Otec biskup biřmoval 
v Dušejově 

Dne 6. října se v kostele sv. Bartoloměje ve farnosti Dušejov konalo biřmování. Po 
několika desetiletích naši farnost navštívil českobudějovický biskup Vlastimil Kročil, 
což bylo pro místní věřící velkou událostí. Biskup Kročil udělil svátost biřmování 
třem biřmovankyním, které se na tuto událost připravovaly více než rok pod vede-
ním pana faráře Petra Vavřince Konopíka. Slavnostní událost byla nejen duchov-
ním obohacením pro biřmovankyně, ale také pro celou farnost, která se sešla, aby 
podpořila své členy v tomto významné kroku jejich duchovní cesty. 

Adéla Pechová, Dušejov
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Editorial
Potřebujeme ještě ve 21. století slavit narození Kristovo?

Zaznívá opět světem nejradostnější zpráva z dějin lidstva, zpráva o narození Vykupitele světa. Opět 
se rozhlaholila v chrámech jásavá hudba a radostné zpěvy vánoční, opět panuje v duších i domech 
křesťanů pravá vánoční radost.
Lidé si prokazují lásku rozdáváním dárků. Zdá se, jako by se výjimečně zvýšila láska člověka k člověku. 
Při pozornější úvaze však shledáme, že i ty lidské dárky o Vánocích jsou odrazem lásky Boha k lidem. 
Nebesa se sklánějí k člověku a podávají mu největší dar: Božího Syna. Člověk obdarovávající druhého 
jen napodobuje lásku Boží.
Kristus přišel na svět ne proto, aby dal do pohybu vědecko – technický pokrok, ale aby pohnul lid-

ským srdcem. Lidské srdce je centrálou lidských dějin. V srdci člověka se zrodily nejslavnější činy, ale také nejbídnější zločiny. Kdo 
vypíše dějiny zkaženého lidského srdce? Co se stalo v nitru člověka, že vede jen neplodné hádky, vyslovuje často hrozby, svírá 
hrozivě pěst?
Co se stalo v člověku, že jeho srdce, toto mistrovské dílo Stvořitele, utvořené z nejjemnějších tkání, se stalo kamenem, přímo bal-
vanem. Zkazilo a porušilo se srdce člověka, protože se odpoutalo od původce, zakladatele a udržovatele života – od Boha.
Kristus přišel na svět, aby pohnul lidským srdcem, aby život znovu uvedl do břehů Božích přikázání, z nichž se vylil. Je škoda, že Ho 
mnozí nepřijali a nepřijímají. Mnozí jsou „betlémské hospody“, v nichž pro Něho nebylo místo.
Marně bude čekat svět na nějakého jiného spasitele od západu či východu, severu či jihu. Nepřijde na svět jiný Vykupitel než ten, 
který se zrodil v betlémských jeslích, než ten, který bolestně a slavně zemřel na kříži a vzkříšením přemohl smrt, Kristus pravý Me-
siáš, Zachránce lidstva, nepřekonatelný učitel pravdy a lásky a štěstí mezi lidmi.
Nestačí jen betlémy stavět a na Krista v jeslích se dívat. On chce v našem srdci žít, našimi ústy mluvit, našima rukama pracovat, 
našim rozumem myslit a našim srdcem milovat.
Bez Krista budeme mnoho bloudit, padat a marně trpět. Zmučeni sami sebou i druhými budeme s básníkem smutně volat: Daleká 
cesta má, marné volání!
Písmo svaté spolehlivě svědčí: „Není v nikom jiném spásy, neboť není jiného jména pod nebem, v němž měli bychom být spaseni“.

Mons. Pavel Posád, světící biskup
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BETLÉMY U ŠEDINŮ
Betlémy u Šedinů – tak zní název každoročně otevírané výstavy vánočních betlémů v Bechyni, U Stadionu 

356. Naše rodina řezbářů vždy v době adventní dává návštěvníkům možnost obdivovat řadu krásných vá-

nočních betlémů.

Moji předkové (i já) betlémy nejen vytvářeli pro sakrální pro-
story (kostely, chrámy, baziliky i venkovské kostelíky), ale po 
generace také vytvářeli vlastní soukromou sbírku betlémů od 
různých tvůrců. Mezi nejrozsáhlejší vánoční betlémy naší ro-
dinné sbírky patří BLATSKÝ BETLÉM a ŠEDINŮV BECHYŇ-
SKÝ POHYBLIVÝ BETLÉM.
Oba tyto betlémy jsou svým ztvárněním monumentální a svým 
rozsahem velkolepé. Na naše české poměry jsou výjimečné. Je-
jich výjimečnost spočívá v jejich uměleckém pojetí času. Oba 
výše uvedené betlémy budou k vidění na naší letošní výstavě, 
a doplní je spousta dalších betlémů z naší sbírky. V tomto člán-
ku bych rád blíže představil první ze zmiňovaných betlémů. 
O druhém, rozsáhlém „Šedinovo bechyňském pohyblivém 
betlému“, který je nesmírně zajímavý nejen svou statickou čás-
tí, ale především svou mechanikou, se podrobně dozvíte v dal-
ším článku o betlémech na Bechyňsku (zřejmě v prosinci 2025).

BLATSKÝ BETLÉM
Již sám název napovídá, do jaké oblasti našich jižních Čech je 
betlém situován: do krásného a malebného území soběslav-
ských blat. Jedná se o plně vyřezávaný betlém v přírodní bar-
vě, jehož historie se začala psát již před mnoha lety. Betlém 
postupně vyřezával můj otec Karel v naší rodinné historické 
dílně. Betlém tvořil po dobu celkem 26 let. Rozsah díla nemá 
v historii českého betlémářství obdoby: v plné rozloze zabírá 
betlém na délku 22 metrů. Z hlediska omezeného prostoru ale 
každým rokem stavíme jen jeho část.

Koncept Blatského betlému
Autor rozdělil Blatský betlém na hlavní část a další čtyři na 
sebe navazující části, které představují čtvero ročních obdo-
bí. Ústřední část ztvárňuje biblické pojetí betlému se svatou 
rodinou, Ježíškem v jesličkách a s darovníky přicházejícími 
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Betlém ze sbírky rodiny Šedinů. Betlém ze sbírky rodiny Šedinů.

Betlém ze sbírky rodiny Šedinů.Detail nejdůležitější scény Blatského betlému.
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se poklonit malému Ježíškovi. Přicházejí se poklonit i tři mu-
drcové z dálného východu. Jejich adorace nám ukazuje, jak 
je hluboký význam narození Božího dítěte pro lidstvo samé. 
V dálce jsou vidět pasoucí se stáda oveček pod dohledem 
pastýřů. To vše je osazeno do přenádherné betlémské kra-
jiny.
Toto betlémské pojetí Vánoc přechází postupně do líbez-
ného pojetí ročního cyklu lidského života zasazeného do 
malebného jihočeského venkova z období konce 19. století. 
Betlém je rozdělen do čtyř ročních období. Každá část ztvár-
ňuje jiné období roku a mapuje veškeré zvyky, tradice a prá-
ce, které se v konkrétním období roku objevovaly.

KDY SE MÁ STAVĚT BETLÉM?
Podle dávných tradic se v naší rodině začíná se stavbou vá-
nočního betlému vždy 8. prosince. Tento den není určen jen 
tak nahodile. V tento den se slaví Panna Maria, počatá bez 
poskvrny prvotního hříchu (Immaculata). Církev vidí v Panně 
Marii ženu předpověděnou v ráji. Bůh ji vyvolil za matku Vyku-
pitele lidstva, a proto ji už od okamžiku jejího početí uchránil 
od poskvrny prvotního hříchu.
Stavba betlému podle dávných tradic vrcholí přesně o půlnoci 
24. prosince vložením Ježíška do předem připravených jesli-
ček. Další den (25. prosince) – na den Slavnosti narození Páně, 
je tak betlém rozjasněn překypující krásou, vždyť sám Pán se 
nám narodil.
Betlém je jako živý příběh, který povstává z písma Svatého. 
Betlém je nejen prvkem naší kultury a umění, ale především 
znamením víry v Boha, který přišel do Betléma „přebývat mezi 
námi“. Betlém se dotýká našich srdcí a umožňuje nám na-
vzdory době, která od této události uplynula, vstupovat do 
tohoto příběhu spásy jako současníci události, která je stále 
živá a reálná. 

Libor Šedina, řezbář – betlémář 

Srdečně zveme na letošní výstavu vánočních bet-
lémů s názvem "BETLÉMY U ŠEDINŮ" do Bechyně. 
Výstava bude otevřena denně od 14. 12. 2024 do 
2. 2. 2025 v čase od 10:00 hod. do 17:00 hod. i bě-
hem Vánočních svátků. Přijďte se pokochat krásou 
betlémů a naladit se na nejkrásnější svátky roku. 
Přijďte otevřít svá srdce, vnímat biblický příběh a 
rozjímat nad jeho krásou. Přejeme všem krásné a 
požehnané svátky Vánoční v klidu a pohodě strá-
vené se svými blízkými. A zkusme lépe vnímat 
biblický příběh a tím i nasávat sváteční lásku a 
něhu do svých srdcí. Adresa: BETLÉMY U ŠEDINŮ, 
U Stadionu 356, Bechyně; kontaktní osoba: Libor 
Šedina, tel.: 721 006 393.

POZVÁNÍ

Stále se občas setkávám se špatným zacházením 
se staršími („opotřebovanými“, „vysloužilými“) pa-
pírovými, dřevěnými či keramickými betlémy. Ta-
kové betlémy většinou skončí někde u popelnic a 
tím i na skládkách.  Krvácí mi srdce, když to vidím. 
Někdy se setkávám i s tím, že starší lidé mají ke 
svému betlému srdečně vřelý vztah, ale nemají již 
síly ho stavět a mladí lidé v rodinách o něj nejeví 
zájem. Proto žádám veřejnost v případě, že betlém 
v rodině již nestavějí nebo nechtějí stavět, nebo 
je již ve špatném technickém stavu a není mož-
né jej stavět, kontaktujte nás na tel. 721 006 393. 
Rádi přijmeme takový betlém do naší rozsáhlé 
sbírky. A navrátíme mu zaniklý lesk a slávu tím, že 
bude vystavován na výstavách. Tak dáme starému 
betlému druhou šanci na život. Navíc tím uděláte 
šťastnými další návštěvníky vánočních výstav bet-
lémů. Děkuji. Libor Šedina

VÝZVA

Prosinec_24.indd   5 10.12.2024   10:44:52



6

Záhada původu betléma… 
Nedílnou součástí času Vánoc se v posledních desetiletích opět stal betlém (lat. praesepium), který se ně-

kdy také nazývá jesličky. Zobrazení události narození Páně ve veřejném prostoru se stalo v našich měs-

tech a obcích tradicí, která společně s vánočním stromem přináší radost všem generacím.

Betlém nám, především věřícím, připomíná narození Krista, 
přijetí našeho lidství Slovem Božím. To vyjadřuje tajemství vtě-
lení: „Přijal tělo z Marie Panny a stal se člověkem.“ (Credo – Vyzná-
ní víry). Betlémy umístěné v našich chrámech od slavnosti Na-
rození Páně jsou pro nás výzvou k meditaci o prožívání dějin 
spásy. Proto se jejich téma nezaměřuje pouze na postavu dí-
těte Ježíše, ale celkově představuje událost narození Spasitele 
(adorace pastýřů a tří mudrců). V křesťanské ikonografii, pře-
devším na Východě, se objevují také jesličky bez Dítěte Ježíše 
s postavou Krista vládce všeho – Pantokratora (např. na Athosu).
Betlém je pro nás dnes samozřejmostí. Ale kdy křesťané za-
čali stavět betlémy/jesle se soškou právě narozeného dítěte 
Ježíše, zůstává otázkou, na kterou není jasná odpověď. První 
betlém v dějinách lidstva je spojen se sv. Františkem z Assisi 
(1181/2–1226). V roce 1223 přijel tento světec do obce Grec-
cio, aby tam oslavil slavnost Narození Páně se svým dobro-
dincem a donátorem Jeanem Velitou. O něm píše bl. Tomáš
z Celana (1185?–1265?) v životopise světce z Assisi: „Muž dobré 
pověsti a ještě lepšího života“.
V památnou noc roku 1223 sv. František proměnil obec Grec-
cio v Betlém. Bl. Tomáš z Celana k tomu poznamenává: „Přiblížil 
se den radosti a nadešel čas jásotu. Bratři byli svoláni z různých 
míst, jak jen mohli, s radostí a jásotem v srdci přišli muži i ženy 
z okolí, připravili svíce a pochodně, aby osvítili onu noc, která 
ozářila jasnou hvězdou všechny dny a roky. Konečně přišel i Boží 
světec, a když našel všecko připraveno a spatřil to, zaradoval se. 
Postavili jesle, přinesli seno a přivedli i vola, i osla. Tak byla uctě-
na prostota, povýšena chudoba, zvelebena pokora a z Greccia se 
stává téměř nový Betlém. Noc je jasná jako den a lidé i zvířata se 
cítí blaženě. Lidé sem přicházejí a z obnovené tajemné události 
je naplňuje nová radost. Les zní písněmi a od skal se odráží jásot. 
Bratři zpívají a vzdávají tak Bohu náležitou chválu a celá noc se 
topí v radosti. Boží světec stojí u jesliček a vzlyká, dojat soucitem 
a zaplaven podivuhodnou radostí. U jeslí se slaví slavná mše sva-
tá a kněz zakouší novou útěchu. Boží světec si obléká jáhenská 
roucha, byl totiž jáhnem, a zvučným hlasem zpívá evangelium. 
Jeho hlas, jeho silný hlas, jeho něžný hlas, jeho jasný hlas, jeho 
zvučný hlas zve všechny k nejvyšší chvále. Pak káže shromáždě-
nému lidu a medově mluví o narození chudého Krále v malém 
městečku Betlému. Často, když chce vyslovit Kristovo jméno „Je-
žíš“, říká pln převeliké lásky „Děťátko betlémské“, a když vyslovuje 
slovo „Betlém“, zní to jako bečení jehňátka a jeho ústa přetékají víc 
láskou než slovy. Když jeho rty vyslovily jméno „Děťátko betlém-
ské“, nebo „Ježíš“, bylo to, jako by se olízl, aby na patře vychutnal 
a spolkl sladkost tohoto slova.“ (bl. Tomáš z Celana: Druhý živo-
topis svatého Františka, 1247).
I když tato událost ze života sv. Františka na první pohled uza-
vřela hledání pravdy o původu stavění betlémů, situace není 
z dějinného pohledu až tak jednoznačná. Již ve 3. století ně-
které malby na kameni, slonovině nebo skle znázorňovaly 

Matku Boží, sv. Josefa, osla, vola, pastýře nebo mudrce společ-
ně. Jesličky spočívaly na čtyřech nohách. Pro některé umělce 
je betlémem jeskyně, pro jiné dům (podle Mt 2,16). A pro další 
je to „smíchání“ obojího. Podle sv. Justina (+165?), sv. Eusébia 
(265?–339) nebo sv. Jeronýma (342/7–420) to byla jeskyně, 
kde se narodil Kristus. Sv. Jeroným zmiňuje výměnu jesliček 
v Betlémě ze zlata za hliněné, což byl zřejmě rituál staršího 
data, jenž se tam zachovával.
V letech 327 až 332 byla v Betlémě ve Svaté zemi, v místě na-
rození na poli pastýřů, na příkaz sv. Heleny (246/8–330) posta-
vena bazilika. Byla vztyčena nad betlémskou jeskyní narození 
Páně, která byla – jak dosvědčuje sv. Jeroným – upravena roku 
397 jako stáj, kde byly umístěny postavy Svaté rodiny, andělé, 
tři králové a pastýři s dobytkem (Hieronim: Homilia de Nativita-
te Domini).
Na konci 5. století se začala sloužit půlnoční mše na slavnost 
Narození Páně v bazilice Panny Marie Větší v Římě (Santa Maria 
Maggiore). Papežem Sixtem III. (+440, papežem od 432) tam 
byla vybudována betlémská jeskyně narození po vzoru Bet-
léma (v podzemí pod hlavním oltářem – patrně roku 432). To 
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Velký vyřezávaný betlém bývá každý rok během adventu vystavený na českobudějovickém náměstí.
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bylo o mnoho staletí dřív, než bychom přepokládali. Pět desti-
ček, které křesťanská tradice připisuje skutečnému lůžku Páně 
v Betlémě, bylo přivezeno do Říma roku 642. Od roku 650 jsou 
tyto destičky vystavené v relikviáři pod hlavním oltářem bazi-
liky Panny Marie Větší.
Vánoční dramata, jako součást středověkých latinských nábo-
ženských dramat – scénických her (offcium pastorum, officium 
infantinum, interfectio puerorum, ordo stellae, oficium trium 
magorum) – se od 11. století stala součástí věku katedrál. Za 
jejich šíření vděčíme benediktinům a cisterciákům. Tyto nábo-
ženské dramatizace narození Páně, kde lidé ztvárňovali oso-
by, o kterých čteme v evangeliu, byly zasazeny do velkolepé 
architektury středověkých chrámů. A bývaly také doplněny 
např. kulisou jeslí (které mohl zastoupit oltář). Vidíme v nich 
scénickou podobu chrámových betlémů či betlémských her, 
které naši předkové nacvičovali v době adventu, aby s nimi 
mohli v době Vánoc potěšit druhé.
Možná je dobré připomenout historickou tradici křesťanského 
Východu, podle níž byla na pulpitu (čtecí pult) před ikonosta-
sem umístěna ikona svátku, související s tajemstvím dne. Dne 
18. prosince bývaly vystaveny jesle, ale bez dítěte Ježíše. Bě-
hem nešpor na vigilii Narození Páně (Štědrý den) k nim byly 
přidány postavy Marie a Josefa. Dítě Ježíš bylo přineseno ve 
slavnostním průvodu. Po zpěvu evangelia (Mt 1,1 a násl., rodo-
kmen Ježíše Krista) a po úvodu půlnoční mše, bylo dítě Ježíš 
okouřeno kadidlem. Na vigilii slavnosti Zjevení Páně se roz-
svítila hvězda a jesličky byly vystaveny až do prvních nešpor 
Uvedení Páně (2. února). Před demontáží jesliček se zpívala 
antifona „Matko Vykupitele“. Liturgické právo se v této záležitos-
ti jasně nevymezilo.
Od 13. do 14. století ve velké míře v kostelech, zejména v se-
verní Itálii, objevovaly fresky, zobrazující narození Ježíše. Fresky 
odpovídaly tehdejší zbožnosti věřících, zdůrazňující lidskost 
Spasitele. Zde je třeba zmínit také fresky narození Páně a kla-
nění mudrců/králů na hradě Karlštejn v kapli Svatého Kříže 
nebo v katedrále sv. Víta na Hradě pražském (v Saské kapli, 
Klanění králů, kaple sv. Vojtěcha, sv. Otýlie a Svatých ostatků).
Někteří historici se domnívají, že za betlém neboli jesličky 
vděčíme sv. Kajetánovi z Tiene (1480–1547), zakladateli řádu 
theatinů. Ať už stál u tradice stavění betlémů kdokoliv, pře-
nesl se tento krásný zvyk z Itálie do Francie, pak na Pyrenej-
ský poloostrov, a nakonec na sever za Alpy. Na šíření betlémů 
mají velkou zásluhu řády františkánů, dominikánů, klarisek 
a později především řád jezuitů. První betlém v Praze (i v celé 
střední Evropě) byl postaven o Vánocích roku 1562 v jezuit-
ském kostele sv. Klimenta na Starém Městě. Střední Evropa již 
znala betlém na oltáři nebo ve skříní. Teprve jezuitský betlém 
byl ale toho typu, kde nebyly sošky pevně osazené a dalo se 
jimi pohybovat.
Betlémy se v době baroka v 17. a 18. století stávaly velkými 
uměleckými díly, obsahujícími několik desítek, nebo i stovek 
postav. Zejména v Neapoli byly až třípatrové. Rychlé šíření 
betlémů vycházelo ze zdůraznění myšlenky života, neboť 
chudoba provázející narození Ježíše Krista je znamením Boží 
blízkosti k člověku a jeho lásky a milosti prokazované lidem. 
V betlémech se projevovala víra a genialita jednotlivých náro-
dů. Z iniciativy papeže sv. Jana Pavla II. (1920–2005, papežem 
od 1978) se začal betlém stavět i na Svatopetrském náměstí ve 
Vatikánu, kde tento papež zavedl i tradici vánočního stromu.

Možná je dobré končit tento článek slovy papeže Benedik-
ta XVI., který nás povzbuzuje k prožívání Vánoc: „V Betlémské 
stáji se nebe a země dotýkají. Nebe sestoupilo na zem. Proto 
odtamtud proudí světlo do všech dob, proto je zažehnuta ra-
dost, proto se rodí zpěv. Na závěr naší Vánoční meditace bych 
rád citoval výjimečná slova svatého Augustina. Když vykládal 
invokaci z modlitby Páně: „Otče náš, jenž jsi na nebesích“, kla-
de otázku: „Co je oním nebem? A kde je nebe?“ A uvádí překva-
pivou následující odpověď: „jenž jsi na nebesích „ to znamená 
ve svatých a spravedlivých. Nebesa jsou tělesa nejvýše v kosmu 
položená, nicméně jsou to tělesa, která mohou být jen na ur-
čitém místě. Pokud se však má za to, že místo Boha je na ne-
besích jakožto v těch nejvýše položených částech světa, pak by 
byli ptáci šťastnější než my, protože by byli blíže Bohu. Není však 
psáno: „Pán je blízko těm, kteří bydlí na výšinách a v pohořích“, 
ale „blízko je Hospodin těm, kdo mají zkroušené srdce“ (Ž 34,19), 
výraz, který se vztahuje k pokoře. „Jako je hříšník nazýván po-
zemským, tak naopak spravedlivý může být nazván nebeským“ 
(Serm. In monte II 5,17). Nebe nepatří do prostorového zeměpi-
su, ale do geografie srdce. A srdce Boha ve svaté Noci sestou-
pilo až dolů do stáje: Boží pokora je nebe. A vyjdeme-li vstříc 
této pokoře, pak se dotýkáme nebe. Pak se stává novou také 
země. S pokorou pastýřů se vydejme na cestu v této svaté Noci 
k Dítěti ve stáji! Dotkněme se pokory Boží, srdce Boha! Pak se 
jeho radost dotkne nás a učiní svět zářivějším.“ (půlnoční mše 
sv., bazilika sv. Petra, Řím, 24.12.2007).

P. ThDr. Gabriel Rijad Mulamuhič, O.Cr., Ph.D.

      A/ Životní jubilea:

P. PhDr. Mgr. Jakub Václav ZENTNER, FSSP, 
oslavil 11. 12. 2024 své čtyřicáté narozeniny.

K životnímu jubileu upřímně blahopřejeme.

      B/ Výročí kněžského svěcení:

P. Mgr. ThLic. Martin SEDLOŇ, OMI, oslavil 4. 12. 2024 
své dvacáté páté výročí kněžského svěcení.

K výročí kněžského svěcení upřímně blahopřejeme

      C/ Ukončení kněžské služby v diecézi:

P. Bc. Štěpán ŠRUBAŘ, FSSP, je k 1. 11. 2024 odvolán 
z úřadu farního vikáře ve farnosti Římov, vikariát České 
Budějovice-venkov (č. j. 2487/2024).
P. Mgr. Jan FRANTA, FSSP, k 1. 11. 2024 mu bylo zruše-
no trvalé pověření k udělování svátosti smíření v českobu-
dějovické diecézi (č. j. 2488/2024).

Upřímně oběma děkujeme za jejich kněžskou službu 
v českobudějovické diecézi a k dalšímu působení 

přejeme Boží požehnání.

Personalia
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Tichá noc, přesvatá noc … 
jen Boží láska ta bdí

Svátky jsou něčím výjimečným, nevšedním. Svátečně se oblékáme. Tváříme se spokojení a dobře naladě-

ní. Jsme více vnímaví jeden ke druhému. Prostupuje nás radost. Užíváme si pohody svátečního dne. Setká-

váme se u dobrého jídla. Ne jinak tomu bývá o Vánocích. Těšíme se na ně, zvláště děti. Pro svoji atmosféru 

jsou výjimečné, idylické...

Vánoce však mohou být i pravým opakem výše ře-
čeného. Někteří se jich obávají, netěší se na ně. Bojí 
se, že se u nich prohloubí bolestný prožitek samoty 
a vyloučení. Nemusí jít přitom nutně jen o staré lidi. 
Mohou to být i děti, které nenacházejí opravdové 
přijetí ze strany rodičů. Mohou se takto cítit i mno-
zí dospělí, rodiče, zvláště snad maminky, které jsou 
unavené vším shonem a přípravami na Vánoce. Přejí 
si, aby svátky byly krásné, všichni byli pospolu a cítili 
se dobře. Vše nakonec dopadne třeba úplně jinak. 
Místo radosti a pokoje mohou přijít hádky, vzájemné 
obviňování, výčitky, hněv, a nakonec uzavřenost do 
sebe sama.
Zmíněná nebezpečí hrozí nám všem. Vánoce jsou 
velkou příležitostí k prožití něčeho mimořádného, 
opravdového, ale mohou být i zdrojem konfliktů a ne-
pokoje. Co dělat proto, aby platilo to první?
Toto zamyšlení jsme uvedli slovy známé vánoční pís-
ně „Tichá noc“. Je to krásná píseň, nejen svou melodií, která 
napomáhá hlouběji proniknout do tajemství Vánoc, ale stejně 
tak i svými slovy. Vánoce jsou připomenutím zrození Ježíše 
Krista, našeho Spasitele. Rodí se v tichu noci jakoby mimoděk, 
mimo střed pozornosti. Rodí se do nehostinných podmínek. 
Vlhkého, studeného chléva, kde je těžké hledat zrození Mesi-
áše. Toto místo mlčí, ale zároveň i volá. Svolává pastýře, aby se 
přišli poklonit narozenému Ježíškovi. Tichá noc, přesvatá noc 
... jen Boží láska ta bdí...
Je to krásný obraz, který chce být zachytitelný v běžném ži-
votě. Ježíš se chce rodit do nehostinnosti našich srdcí. Chce 
být nalézán v tichu modlitby, vždyť Boží láska ta bdí... Potřebu-
jeme ticho vánoční noci, abychom zaslechli andělské volání 
a vydali se na cestu do svého nitra, přiznali si, že jsme hříšní, 
abychom v něm objevili Ježíše, jehož láska je větší než každý 
náš hřích. Vždyť proto se narodil, proto se stal člověkem, aby 
nám tuto skutečnost potvrdil. Každodenní sestupování do 
vlastního nitra nás učí zbavovat se našeho malého egoistic-
kého „já“, jeho představ, očekávání a iluzí, které nás ovládají. 
Učíme se nalézat pro nás narozeného Ježíše a očekávat vše od 
Něho. To malé dítě, které bdí...
Benediktinský mnich John Main vybízí k meditaci, ve které, jak 
říká, „se nesnažíme přemýšlet o Bohu, ani o Jeho Synu Ježíši, ani 
o Duchu svatém. Snažíme se dělat spíše něco nezměrně většího. 
Odvracením se od všeho, co je pomíjivé, všeho, co je podmíněné, 
se snažíme s Bohem být, zakoušet Ho jakožto základ svého bytí. 
Jedna věc je vědět, že Ježíš je zjevením Otce, že je naší cestou 
k Otci, něco zcela jiného je ale zakoušet Ježíšovu přítomnost ve 
vlastním srdci. Při meditaci v sobě zakoušíme skutečnou moc Ježí-

šova Ducha a touto zkušeností jsme uváděni do přítomnosti Jeho 
a našeho Otce.“
Podle Maina je zásadní rozdíl mezi přemýšlením o pravdách 
křesťanské víry a jejich prožíváním, mezi vírou získanou z do-
slechu a tou, kterou si osobně ověřím zkušeností. Tato mož-
nost, jak říká dále, není vyhrazena nějakým specialistům na 
modlitbu, ale nám obyčejným lidem jakékoliv profese či za-
městnání. Každému z nás, nám všem.
Vánoce jsou skvělou příležitostí udělat živou zkušenost s Bo-
hem. Tato zkušenost osvobozuje a naplňuje. Otevírá nové 
horizonty života, které jsme dosud neviděli, nebo záměrně 
přehlíželi, nebo je snad možná ani nehledali. Jsou-li Vánoce 
výjimečné, chtějí-li být výjimečné, pak právě tímto. I když tře-
ba neproběhnou po vnější stránce podle našich představ, nic 
nemůže zabránit tomu, abychom prožívali opravdovou niter-
nou radost ze setkání s narozeným Ježíšem ve vlastním srdci. 
Přinese nám to nejen kýžený pokoj a klid, ale i s tím spojený 
potřebný nadhled nad nedokonalostmi našimi i těch druhých. 
Dá nám ochotu prominout, odpustit, když něco dopadne ji-
nak než podle našich představ. Vždyť jsme nalezli to nejcen-
nější, a to nám nemůže nikdo vzít.
Tichá noc, přesvatá noc ... jen Boží láska, ta bdí .... Vstávej lide 
můj, tmu z očí střes, v městě Betlémě Bůh zrozen dnes, z lásky 
se člověkem stal.
Tichá noc, přesvatá noc,  stín a mráz, vůkol nás, v hloubi duše 
však Gloria hřmí, dík, že hříšník se s důvěrou smí u svaté Ro-
diny hřát...

doc. Jindřich Šrajer, Dr. theol.
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Ladova Tichá noc z roku 1951.
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Všichni jsme se na setkání těšili. V bělčickém kostele sv. Pet-
ra a Pavla sloužil P. Kozubík mši sv. s P. Misařem. Bohoslužby 
se zúčastnili i farníci z březnické farnosti. Pak následovalo 
posezení na faře, kde nechybělo malé občerstvení. Setkání 
se konalo v bezprostřední, radostné a rodinné atmosféře. 
P. Kozubík mimo jiné zmínil, že kněží sloužící na Islandu do-
jíždějí na bohoslužby někdy až 100 km, a to i pro méně než 
10 farníků. Diecéze Reykjavík je jediná římskokatolická diecé-
ze na Islandu, čítá asi 12 000 katolíků. 
Posledním bodem programu byla přednáška o Islandu s pro-
jekcí fotografií v zasedací místnosti měststkého úřadu. Za-
sedací místnost se zaplnila do posledního místa. V úvodu P. 
Kozubík připomněl základní data o Islandu. Island je severský 
ostrovní stát na pomezí Severního ledového a Atlantského 
oceánu. Populace 372 520 lidí na rozloze 103 125 km² z něj 
činí nejřidčeji zalidněný evropský stát. V dalším vyprávění 
zmínil spoustu zajímavostí týkajících se této země. Za svůj 
pobyt na Islandu například zažil 5x zemětřesení. Sopečné 
erupce se obnovily po několika stoletích klidu v roce 2021. 
Za zmínku stojí využívání termálních pramenů k vytápění, 
kdy vodu musí ochlazovat, aby měla méně než 100 °C. V zá-
věru přednášky P. Kozubík zodpověděl otázky posluchačů.
Výnos dobrovolného vstupného v částce 3 940,- Kč byl celý 
zaslán na účet Charity ČR na pomoc lidem postižených po-
vodněmi.
Poděkování patří všem, kteří přispěli k uskutečnění tohoto 
milého setkání i všem, kteří se zúčastnili. Největší dík patří 
P. Kozubíkovi, který do Bělčic rád přijel. Věříme, že to nebylo 
setkání poslední.

Za bělčickou farnost Marie Křivková 

Z Bělčic na Island a zpět: 
P. Zdeněk Metod Kozubík OPraem.

Ve čtvrtek 24. října 2024 navštívil Bělčice P. Zdeněk Metod Kozubík, kněz sloužící v islandské diecézi 

Reykjavík. Do bělčické farnosti dojížděl jako správce farnosti v letech 2013–2016 a v letech 2017–2018 

tam dobrovolně vypomáhal.
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P. Kozubík se starostou Města Bělčice panem Pavlem Vejšickým při přenášce. Pohled na město Bělčice.

1. 12. 9:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá
6. 12. 16:15 České Budějovice, katedrála: nešpory

  17:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá 
   (sv. Mikuláš)
19. 12. 9:30 Třeboň: mše sv. (setkání kněží vikariátu 

   Jindřichův Hradec)
20. 12. 17:00 Hluboká, kostel sv. Jana Nepomuckého: 

   mše svatá za padlé policisty
23. 12. 16:15 České Budějovice, katedrála: nešpory

  17:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá 
   (posvěcení katedrály)
24. 12. 24:00 České Budějovice, katedrála: půlnoční 

   mše svatá
29. 12. 17:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá 

   (zahájení Svatého roku)
31. 12. 15:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá

2. 1. 15:30   České Budějovice, katedrála: žehnání 
   tříkrálovým koledníkům

6. 1. 17:00 České Budějovice, katedrála: mše svatá 
   (Zjevení Páně)

Změna vyhrazena

Z diáře otce biskupa 
VLASTIMILA KROČILA
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Program započal v podvečer na Masarykově náměstí, kde děti 
a jejich doprovod shlédli scénku ze života svatého Martina. 
Poté se všichni vydali v průvodu s rozsvícenými lampionky 
a lucerničkami z náměstí přes zámecké nádvoří a potemnělý 
zámecký park do farního kostela Panny Marie Královny a sv. 
Jiljí. V čele průvodu s obrazem svatého Martina jel na osvět-
leném povoze taženém dvěma poníky svatý Martin a za ním 
šel se zpěvem ke svatému Martinovi dlouhý světelný průvod.
V kostele zaplněném převážně dětmi se konala mše svatá 
se zaměřením na mladé rodiny. Mši svatou sloužil třeboň-
ský farář P. Martin Bětuňák. Hudebně mši doprovodila farní 
kapela otců se zpěvačkou Janou Ouškovou. Katechezi k dě-
tem vedla Martina Fürstová z Diecézního centra pro rodinu.

Na závěr mše svaté obdržely všechny děti omalovánky a per-
níkové koníky, které upekly a ozdobily třeboňské farnice.

Marie Košinová

Svatý Martin v Třeboni
V pondělí 11. listopadu 2024 se v Třeboni kona-

lo tradiční Svatomartinské setkání se světelným 

průvodem a mší svatou. 
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Událost pořádala Česká dominikánská provincie v rámci celo-
státní akce „Tomáš mezi námi“. Od 19. října do 1. listopadu 
mohli lidé na několika místech České republiky (Nový Dvůr, 
Plzeň, Praha, Olomouc, Brno) vzdávat úctu vzácné relikvii To-
mášovy lebky. Vystavení relikvie bylo spojeno s doprovodným 
programem např. ve formě přednášek, čtení Tomášových tex-
tů a bohoslužeb. V kostele sv. Jiljí v Praze se též od 24. do 26. 
října 2024 konala třídenní odborná konference „Tomáš Ak-
vinský a současnost“ s domácími i zahraničními hosty.
Relikviář byl v kostele Obětování Panny Marie v Č. Budějovi-
cích vystaven k veřejné úctě od 10 hodin. Mezi jinými u něho 
rozjímali a modlili se Mons. Vlastimil Kročil, biskup českobu-
dějovický, nebo P. Zdeněk Mareš, děkan Katedrální kapituly 
u sv. Mikuláše. V 16 hodin zazněla v kostele obsáhlá přednáš-
ka prof. Tomáše Machuly, emeritního rektora Jihočeské uni-
verzity na téma „Tomáš jako profesor a jako kazatel“. Po 
přednášce následovala slavnostní mše svatá. Mši slavil P. Dr. 
Zdeněk Mareš, děkan katedrální kapituly u sv. Mikuláše a ho-
milii o svatém Tomáši přitom pronesl provinciál dominikánů 
P. Lukáš Jan Fošum. Program byl zakončen předčítáním textů 
sv. Tomáše Akvinského s doprovodem duchovní hudby.

Ostatky
Ostatky nám připomínají, že Bůh obnovil vtělením, křížem, 
zmrtvýchvstáním a nanebevstoupením Ježíše Krista celé stvo-
ření. Člověku, který je jednotou duše a těla, přislíbil život. Svatí, 
kteří skončili své pozemské putování, nejsou mrtví. Vidí Boha 
a jsou živí par exellence, i když ještě očekávají vzkříšení těla na 

konci časů. Pojí nás s nimi živé pouto, vztah lásky a přátelství. 
Ostatky svatých jsou viditelným znamením toho, co je nevi-
ditelné, ale skutečně přítomné. Odkazují na konkrétní lidské 
příběhy, ve kterých byl zápas o vztah člověka s Bohem a lidmi 
vítězně vybojován. Putující církev je s sebou nese jako sym-
bol naděje na budoucí slávu a také skrze ně se náš svět otvírá 
působení Boží milost, jíž se oni zcela otevřeli a tím překročili 
hranice smrti. Úcta není zaměřena k materiální věci jako tako-
vé, ale k osobě světce, a nakonec k samotnému Bohu, jenž mu 
daroval milost a spásu.

Petr Samec a Stanislava Vitoňová 
s využitím podkladů České dominikánské provincie

Sv. Tomáš Akvinský byl mezi námi
V pondělí 21. října 2024 jsme v bývalém dominikánském klášterním kostele Obětování Panny Marie 

v Č. Budějovicích mohli uctít ostatky svatého Tomáše Akvinského, učitele církve. Vystavení vzácného 

relikviáře se světcovou lebkou se konalo u příležitosti 750 let Tomášova odchodu na věčnost (+ 7. 3. 1274).

Relikviář s lebkou sv. Tomáše Akvinského byl vystaven v chrámu Obětování Panny Marie
 v Č. Budějovicích.

Fo
to

: S
ta

ni
sl

av
a 

Vi
to

ňo
vá

 / 
Č

lo
vě

k 
a 

ví
ra

Prosinec_24.indd   10 10.12.2024   10:45:00



11

V Pelhřimově se tento rok konala již 29. Svatohubertská mše 
v kostele sv. Bartoloměje. Organizována byla kulturní komisí 
Okresního mysliveckého spolku (OMS) Pelhřimov. Hubertskou 
mši B dur z pera Petra Vacka a Josefa Selementa v podání 
profesionálního uskupení Jihočeští trubači doplnily děti z my-
sliveckého kroužku, které nosily obětní dary. Mše svatá byla 
celebrována vikářem P. Josefem Sláčíkem. 
Na úvod byla zařazena vzpomínka na zesnulého bývalého 
předsedu OMS Pelhřimov Františka Dohnala, který založil 
tradici sloužení Svatohubertských mší v Pelhřimově. Sbormi-
str Robert Tauer rovněž všechny přítomné krátce informoval 
o historii troubených a zpívaných skladeb této mše. K překva-
pení všech se v 90. letech Hubertská mše B dur troubila i ve 
Vatikánu pro papeže Jana Pavla II.
Ve Vyklanticích byla sloužena jubilejní 10. Svatohubertská mše 
svatá v kostele sv. Jana Nepomuckého. Na malém place před 
menzou byly vystaveny také obětní dary ve formě ulovené 
zvěře: divokého prasete a daňka. Mši sv. celebroval administ-
rátor farnosti P. Siard Dušan Sklenka. Hudební doprovod před 
kostelem, v průběhu mše i po ní zajišťovali Jihočeští trubači za 
doprovodu chrámového sboru Musica Siloensis ze Želiva. Po-
děkováno zakladateli této tradice, přítomnému Janu Štolovi. 
Po mši svaté bylo zajištěno malé občerstvení ve formě zvěři-
nového guláše v místním pohostinství.
Všem zúčastněným myslivcům i nemyslivcům děkujeme a dou-
fáme, že jste si tuto výjimečnou mši svatou užili.

Marie Benešová

Svatohubertské mše 
v Pelhřimově a ve 
Vyklanticích
Dne 3. listopadu slavíme svátek svatého Huber-

ta, patrona myslivců. V pelhřimovském vikariátu 

uspořádali myslivci slavnostní mši hned v něko-

lika farnostech k uctění památky jejich patrona.
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Muž. Ital. Křesťan. Dominikán. Bratr. Kaza-
tel. Kněz. Student. Pedagog. Profesor. Vědec. 
Filosof. Teolog. Myslitel. Komentátor Písma. 
Skladatel hymnů. Novátor. Cestovatel. Rádce. 
Světec.

Tomáše ze všeho nejvíce zajímalo hledání Mou-
drosti. Hledal ji celou svou duší a za pomoci 
všech svých schopností. Studium úzce propo-
joval s modlitbou a s apoštolskou službou. Jeho 
myšlenka „Contemplari et contemplata aliis trade-
re“ (Rozjímat a rozjímané předávat druhým) se 
stala heslem dominikánského řádu. K rozjímání 
a předávání plodů rozjímání druhým nás vede 
přátelství s Bohem i lidmi. Láska propojuje roz-
jímání s vyučováním či s kázáním, které náleží 
k životu činnému. Láska k moudrosti nám totiž 
připomíná, že lidský život směřuje k úžasnému 
nazírání života Trojice.

Svatý Tomáš Akvinský 
(1225–1274)

„Dej mi, milosrdný Bože, ať toužím po tom, co se Ti líbí, 
ať to rozvážně hledám, pravdivě poznávám a doko-
nale konám k chvále a slávě Tvého jména. Upořádej 
můj život a to, čemu budu muset čelit, mi dej poznat 
a konat tak, jak je to nutné a užitečné pro spásu mé 
duše.
Kéž je má cesta k Tobě, Pane, jistá, přímá a milosti-
plná a kéž vede ke svému cíli, aniž by selhala, ať už 
v úspěchu, nebo v neštěstí; kéž Ti v úspěchu děkuji 
a v neštěstí trpělivě sloužím, aniž bych se nechal jed-
ním povyšovat a druhým skličovat.
Dej mi také, Pane, můj Bože, rozum, který Tě zná, 
touhu, která Tě hledá, moudrost, která Tě nachází, ži-
vot, který se Ti líbí, vytrvalost, která Tě věrně očekává, 
a důvěru, která Tě nakonec dosáhne. Dej mi, abych 
se skrze pokání nechal zasáhnout Tvými bolestmi, 
abych na cestě využíval dobrodiní milosti a abych se 
jednou mohl těšit z radosti a slávy, kterou mi udělíš 
v mé vlasti. Amen.“

Z modlitby sv. Tomáše 
před obrazem Krista
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"Vždyť u Boha není nic 
nemožného" (Lk 1,37). 

(PROSINEC 2024, z liturgie 
8. prosince, 2. neděle adventní,

Slavnost Neposkvrněného 
početí P. Marie)

Bůh dělá nádherné věci: 
u Něj je vše možné

 13

Sl
ov

o života pro dětiProsinec 
2024

Obrázky si vybarvi a přemýšlej, jak bys podle toho mohl/a žít i ty?

Maria bydlí v Nazaretu, malém městečku 
v Palestině. Je sama doma. Usebraně se modlí 

k Bohu, který je v jejím srdci. 
Ale najednou...co se děje? Objeví se Gabriel, 

anděl poslaný od Boha.

Pak jí vypráví, že také její sestřenice Alžběta, 
která je mnohem starší než ona, čeká miminko. 
Maria odpoví s láskou: “Ano, když to chce Bůh, 
chci to také já!” a pokračuje ve skutcích lásky, 

když odjíždí pomoci své sestřenici Alžbětě.

Gabriel jí říká: “Neměj strach. Bůh mě poslal, 
abych ti řekl, že se staneš matkou Ježíše, 
Božího Syna”. Maria je velmi překvapená: 

jak se to může stát? Gabriel jí ujišťuje: 
“U Boha není nic nemožného.”

Tolik hraček jsme přinesli do našeho stánku 
Gen4 pro chudé! Také já jsem si koupil lístek 

a získal jsem nádhernou hračku! 
Pomyslel jsem si: “Jak to dokázal ten gen4 
darovat svou hračku, která je tak skvělá? 

Já bych to nezvládl!”

Za několik dní byly narozeniny mého 
bratrance, který přišel ke mě domů a celý den 

se bavil právě s tou hračkou. Večer si ji chtěl 
vzít domů, ale tatínek mu řekl: 

“Není tvoje, musíš ji tu nechat!”.

Bratranec nepřestával a tatínek mu řekl: 
“Zeptej se, jestli si ji můžeš půjčit na jeden 

den”. Slyšel jsem Ježíše ve svém srdci a najed-
nou jsem odpověděl: ”Jasně, vezmi si ji! A víš 

co? Já ti ji daruji!” Ano, Ježíš pomáhá uskuteč-
ňovat nemožné věci!                   (Pescara, Italia)
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„U Boha není nic nemožného.“ (Lk 1,37)      Nastal adventní čas; příprava na příchod Pána Ježíše, Mesiáše a Vykupitele světa. Máme připravit svá srdce, 
abychom pocítili dotek Boží lásky. Potvrzuje to i dnešní verš: „U Boha není nic nemožného.“ To anděl říká Panně Marii, když se má stát matkou Božího 
Syna. „U Boha není nic nemožného.“ Jak se jmenuje slavnost, která nám tuto událost připomíná? (viz tajenka)

3 4 8

9 10 11 14

2 5 6 7 12 13

1

Výherci říjnové křížovky jsou: Ludmila Fuitová,
Lišov; Vivien Michalcová, Lišov; Emma Fau-
dymová, ZŠ Nerudova. BLAHOPŘEJEME! Tajenku 
z prosincové křížovky posílejte do 31. 12. 2024 na 
adresu katechetky@bcb.cz. Ze všech správných 
odpovědí vylosujeme tři výherce.
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„GOTICKÁ STEZKA“ propojí 50 gotických 
kostelů na česko-rakouském pomezí

„Gotická stezka“ zpřístupní široké veřejnosti gotické kultur-
ní dědictví na česko-rakouském pomezí a propojí jihočeské 
pohraničí s „Gotickou cestou“, která již funguje v přilehlém 
Horním Rakousku. Propojení vyvolá pozitivní synergický efekt, 
neboť na obou stranách hranice se nachází množství unikát-
ních, ale mnohdy opomíjených gotických památek. Původní 
hornorakouská „Gotická cesta“ se tedy v blízké budoucnosti 
rozšíří do podoby uceleného turistického produktu ve for-
mě přeshraniční turistické trasy a doprovodí ji pestrá kulturní 
nabídka.
„Primárně byly do projetu vybrány sakrální stavby v příhraničí Ra-
kouska, které byly doplněny o některé kostely a lokality v českém 
vnitrozemí. Ideou bylo, aby byla co nejlépe prezentována rozma-
nitost gotického umění. Proto budou součástí „Gotické stezky“ 
i sbírky Alšovy jihočeské galerie nebo bývalý dominikánský klášter 
v Českých Budějovicích,“ řekl PhDr. Jiří Vácha, Ph.D., vedoucí pa-
mátkového oddělení Biskupství českobudějovického.
Projekt zahrnuje řadu aktivit. „Gotická stezka“ bude vyzna-
čena v terénu formou nového turistického značení. Na české 
straně hranice bude veřejnosti v odlehlých příhraničních ob-
lastech nově zpřístupněno 5 gotických kostelů, které jsou dnes 
pro prohlídky uzavřené kvůli bezpečnosti. V těchto kostelech 
budou realizována bezpečnostní opatření, které zabrání vy-
kradení či poškození (mříže, sítě proti ptákům, opravy vstup-
ních dveří apod.). Všechny objekty „Gotické stezky“ budou 
otevřené v konkrétních časech minimálně v letní turistické 
sezóně (květen až říjen) a budou v nich možné i prohlídky.
„Dnes lze většinu míst navštívit při bohoslužbách, které lze zjis-
tit na webové stránce bohosluzby.cirkev.cz. Výsledkem projektu 
nakonec bude jednotný systém na internetu, který umožní zjistit 
podrobné turistické informace o jednotlivých místech: kdy jsou 
otevřené, kdy a za jakých podmínek se dá objednat prohlídka, 
jaká je jejich historie nebo zvláštnosti a zajímavosti spojené 
s konkrétním místem,“ doplnil Jiří Vácha.
V Alšově Jihočeské galerii (konkrétně ve Wortnerově domě 
v Č. Budějovicích) navíc vznikne stálá expozice gotického 
umění ve spolupráci s rakouským městem Kefermarkt (včet-
ně zápůjček exponátů).
Součástí projektu bude také široké využití moderních digitál-
ních metod: kostely si bude možné prohlédnout na internetu 
formou virtuálních prohlídek nebo 3D modelů a vznikne mo-
bilní aplikace s mapovým portálem, odkazy na lokální gast-

ronomii, ubytování, s prezentací vytipovaných turistických 
okruhů a s QR kódy pro detailní informace o jednotlivých 
objektech. Vytvořena bude také rozsáhlá elektronická data-
báze s informacemi a fotobankou k jednotlivým objektům 
nebo populárně-naučná publikace. Veřejnost bude o „Go-
tické stezce“ informována v tištěných a online médiích 
a na sociálních sítích (mimo jiné vznikne i podrobná video-
-reportáž). Bude vytvořen také etapový průvodce, přehledo-
vá mapa a letáky.

Ve čtvrtek 10. října 2024 byl veřejnosti představen nový projekt „Gotická stezka Mühlviertel – jižní Če-

chy“ (dále jen „Gotická stezka“). Na projektu se podílejí Jihočeská centrála cestovního ruchu, Alšova 

jihočeská galerie, Biskupství českobudějovické, Regionální rozvojová agentura jižních Čech – RERA 

a.s. a rakouský Tourismusverband Mühlviertler Alm Freistadt. Partnery projektu jsou také Jihočeská 

univerzita, Verband Mühlviertel Alm, Regionalverein Mühlviertler Kernland, OÖ Landes-Kultur GmbH 

a Diözese Linz. Projekt bude realizován v rámci Programu spolupráce Interreg VI-A Rakousko – Česko 

2021–2027. Dokončení je plánováno na červen roku 2027.
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Součástí Gotické stezky bude i dosud uzavřený kostel Narození Panny Marie v Cetvinách.
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Dopis čtenáře
U křesťanských časopisů často probíhá diskuse, nakolik by 
onen časopis měl být formativní a nakolik informativní. Přívr-
ženci prvního názoru často sklouzávají až k jakémusi nátlaku 
na to, aby časopis byl věroučně-vzdělávací, v jejich pojetí sa-
mozřejmě „pravověrný“. Vznikají pak nenaplněná očekávání. 
Jiní zas mermomocí chtějí oslovit hledající, což v extrému 
znamená úzkostlivě „potlačit“ vše, co by snad mohlo nevěřící 
podráždit.
Podle mě se ale dá vytvořit periodikum, které obojí vyváží. 
Primárně přináší zprávy o uplynulých akcích v naší diecézi, 
avíza na chystané akce, a to vše doplňuje o originální pub-
licistické texty k aktuálním tématům. A už tím, že pravdivě 
informuje o tom, co dobrého se v naší diecézi děje, přináší 
povzbuzení nám věřícím a inspiruje nás k větší aktivitě. A zá-
roveň z něj „nekape zbožnost“, takže je možné ho po neděl-
ním obědě dát přečíst strýcovi, který přijel na návštěvu, ale 
na mši nechodí. Věřím, že časopis Setkání tento cíl naplňuje. 
Dokazuje to ostatně i říjnové číslo, kde nechyběly zajímavé 
texty k 600. výročí úmrtí Jana Žižky s Trocnova – zaujal mě 
zejména inspirativní článek prof. C. V. Pospíšila. Husitství je 
nedílnou součástí historie naší diecéze, proto mi přijde jako 
dobrý nápad vytvořit i v diecézním měsíčníku takový přesah. 
Přeji tvůrcům, dopisovatelům a čtenářům vše dobré.

Jan Mazanec, Veselá

V rámci projektu budou také vytvořeny 3D kopie vybraných 
gotických uměleckých děl (madony, obrazy), které budou 
umístěny přesně v místech, pro která byla tato díla původně 
vytvořena. Zároveň nabídnou objekty zapojené do „Gotic-
ké stezky“ pestrou kulturní nabídku (koncerty, přednášky, 
výstavy). Součástí projektu jsou též různé vzdělávací aktivity 
(pracovní listy, workshopy, exkurze).
Díky realizaci projektu „Gotická stezka“ vznikne nová, 
neotřelá a udržitelná nabídka pro cykloturisty nebo pěší 
poutmíky. Dojde ke zpřístupnění mnoha gotických pamá-
tek (v drtivé většině gotických kostelů) odborné i široké 
veřejnosti. Gotické umění bude zpřístupněno a přiblíženo 
různým cílovým skupinám, včetně mladé generace. Projekt 
dále umožní propojení s „Gotickou cestou“ v Mühlvierte-
lu formou digitální propagace gotických památek odborné 
i široké veřejnosti. 
Propojení gotických památek cestami pro cyklisty či pěší, 
stálá výstava gotického umění, navrácení kopií gotických 
uměleckých děl do míst, kterým byly donátory určeny, nebo 
obnovení přeshraničních poutních tras přispějí k rozšíření 
společné turistické nabídky Jihočeského kraje i Mühlviertelu 
a povede k turistickému rozvoji česko-rakouského příhraničí. 
A v neposlední řadě projekt podpoří přeshraniční spoluprá-
ci mezi všemi zapojenými institucemi a zlepší setkávání lidí 
z obou stran hranice.

Petr Samec
Cetviny – kostel Narození Panny Marie
České Budějovice – bývalý dominikánský 
klášter, Wortnerův dům
Český Krumlov – kostel sv. Víta, klášterní 
muzeum
Dolní Dvořiště – kostel sv. Jiljí
Frymburk – kostel sv. Bartoloměje
Horní Planá – kostel sv. Markéty
Horní Stropnice – kostel sv. Mikuláše
Hořice na Šumavě – kostel sv. Kateřiny
Chvalšiny – kostel sv. Marie Magdalény
Kájov – kostel Nanebevzetí Panny Marie
Kaplice – kostel sv. Petra a Pavla, kostel 
sv. Floriána
Kuklov – bývalý klášterní kostel sv. Ondřeje
Loučovice – kostel sv. Oldřicha
Nové Hrady – kostel Petra a Pavla
Přední Výtoň – kostel sv. Filipa a Jakuba
Svatý Tomáš – kaple Božího těla
Svéráz – kostel sv. Petra a Pavla
Rožmberk nad Vltavou – kostel sv. Mikuláše
Trhové Sviny – kostel Nanebevzetí Panny Marie
Vyšší Brod – kostel Nanebevzetí Panny Marie
Zátoň – kostel Umučení sv. Jana Křtitele
Zlatá Koruna – kostel Nanebevzetí Panny Marie
Žumberk – kostel Umučení sv. Jana Křtitele

Objekty zahrnuté do projektu 
„Gotická stezka“ na území 

Jihočeského kraje:
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Klenba kostela sv. Marie Magdalény ve Chvalšinách.
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Dvůr naděje vychází z celosvětového hnutí Fazenda da Espe-
rança, na které je přímo napojen (osobou předsedy spolku 
P. Jana Mikeše). Ten jako dobrovolník pobýval v domech
Fazenda da Esperança v Německu a v Brazílii.
Život v komunitě je pro Dvůr naděje stěžejní. Aby mohla pro-
bíhat rekuperace jednotlivých členů, je nutné dát jim pevný 
řád. Každý, kdo chce do Dvora naděje vstoupit a podstoupit 
rekuperaci, bude zde minimálně 12 měsíců, odevzdá na tu 
dobu mobilní telefon a bude se povinně účastnit (byť pasiv-
ně) každodenního programu. Kromě práce, která bude sloužit 
nejen pro obživu, ale také jako podstatný způsob zapojení do 
běžného života, bude důležitá spiritualita. Duchovní život ko-
munity bude založený na společných modlitbách, především 
na modlitbě růžence a na adoraci. Každé ráno bude čteno 
„Slovo na den“ a zamyšlení. Důležité bude také večerní sdí-
lení o tom, jak kdo „Slovo na den“ žil. Samozřejmě budou 
pravidelně slouženy mše svaté.
Biskupství českobudějovické je velice nakloněno myšlence 
vybudování komunitního domu ve své diecézi, proto zapůjči-
lo objekty bývalé fary a hotelu v Zátoni. Tyto nemovitosti však 
nebyly roky používané, proto budou po etapách rekonstruo-
vány. Nyní, v první etapě, by se měl opravit tzv. Domeček, kde 
by Dvůr naděje zahájil svou činnost s prvními rekuperanty.
Na akci „Loučení s prázdninami“, která se konala 31. srpna 
ve výše zmíněném areálu v Zátoni, oznámil generální vikář 
David Henzl, že komunita bude sloužit jak pro laiky, tak pro 
kněze; dokonce na začátku by zde mělo být více rekupero-
vaných kněží.
Další informace a aktuality ze Dvora naděje budete prů-
běžně nacházet na webu https://dvurnadeje.cz/

R. D. Mgr. Jan Mikeš

Představujeme Dvůr naděje
Dvůr naděje, z.s. je nedávno založená organizace, která se zaměřuje na 

pomoc osobám závislým a/nebo závislostí ohroženým. Klade si za cíl 

osvobodit člověka od závislostí pomocí tří pilířů: každodenní prací, živo-

tem v komunitě a křesťanskou spiritualitou.

V tuto chvíli je však doba příhodná k modlitbě. 
Dílo, které by se započalo bez Boží pomoci, by 
nepřineslo žádný užitek. Proto se členové spolku 
rozhodli založit modlitební společenství, které se 
bude scházet 1x měsíčně v Českých Budějovicích 
v kostele Svaté Rodiny. Setkání vždy začíná mší 
svatou, po které následuje adorace. Dalšími částmi 
pak jsou modlitba růžence a Slovo života, společ-
né zamyšlení a následné sdílení. Společenství je 
otevřeno úplně všem, kteří se chtějí za dobré dílo 
Dvora naděje společně modlit.

První modlitební setkání se konalo 7. listopadu, 
další budou 12. prosince a 9. ledna. Každý bude 
vítán!

ZVEME
na modlitební večery 

Společenství života naděje
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VZTAHY, VZTAHY, VZTAHY...
TOUŽÍME BÝT MILOVÁNI A MILOVAT. NĚKDY SE NÁM TO DAŘÍ, NĚKDY NÁM VZTAHY DAJÍ POŘÁDNĚ 

ZABRAT. JAK NA TRVALÉ A HARMONICKÉ VZTAHY?

Diecézní centrum pro rodinu nabízí několik podnětů na pod-
poru dlouhotrvajících a harmonických vztahů. V dalších dílech 
bychom se rádi podívali na mezigenerační vztahy. V minulém 
díle jsme si jako příklad vzali Mojžíše. Tentokrát bychom se 
mohli podívat na stavitele archy a tím je Noe.
Noe je jedním ze starců, který zachránil nás všechny. Tento 
biblický příběh nám svým symbolickým jazykem své doby vy-
práví o záchraně před zánikem a potopou pozemského žití, 
kterou Bůh svěřil nejstaršímu ze všech, Noemovi, muži „spra-
vedlivému“.
Papež František si v této souvislosti klade otázku: „Zachraňu-
je stáří svět?“ A potřebujeme záchranu? Ano, potřebujeme, 
protože jsme vrženi do zmatků, do touhy po vlastním úspě-
chu nebo do touhy mít všechno nebo ještě více, než mají ti 
druzí. Nedokážeme se zastavit a vychutnat si krásu stvoření, 
vychutnat si vztahy vzájemné lásky. Běžíme sprintem a nemá-
me na sebe čas. Noe možná také neměl čas, ale měl velkou 
víru. Noe je vzorem stáří, které není mravně upadlé, nýbrž rodí 
život. Noe nekáže, nestěžuje si, neobviňuje, ale ujímá se bu-

V neděli 20. října 2024 byla ve chvojnovské farnosti po sed-
mi letech udělena 15 mladým svátost biřmování. Přípravu na 
přijetí Ducha svatého provedl P. Jozef Fekete a P. Benedikt 
Rudolf Machalík. Svátost biřmování přijel udělit pomocný 
biskup Pavel Posád, který byl velmi srdečný a oplýval radostí. 
Během slavnosti nás biřmovance otec Benedikt jednotlivě 
představil, což všechny potěšilo, protože pan biskup a lidé 

z farnosti se s námi mohli alespoň částečně seznámit. Při mši 
svaté byla i díky kapele hmatatelně cítit přítomnost Ducha 
svatého.
 Tuto slavnost jsme si krásně prožili jak my, biřmovanci, tak
 i celá farnost. Byl to opravdu Boží moment.

Eliška Kostková

doucnosti ohroženého pokolení. Trpělivě plní Boží příkaz, staví 
archu a zachraňuje tak nejen svou rodinu, ale i nás. Dokonce 
vydrží i posměch druhých a neoplácí stejnou mincí.
Stáří může „zachraňovat svět“. Výjimečná vnímavost stařecké-
ho věku k projevům pozornosti, hnutí mysli a citům, které nás 
polidšťují, by se měla stát posláním mnohých seniorů a jejich 
volbou lásky vůči novým generacím.
Poslouchejme jako Noe, co k nám mluví Bůh. Ptejme se po 
Boží vůli s odvahou, že to zvládneme. Nebojme se výsměchu, 
buďme pravdiví a moudří. Nedejme se odradit tím, že nám 
mladá generace nerozumí, že raději komunikují s mobilem 
než s námi. Buďme proaktivní a kreativní. Začínejme stále zno-
vu. Naslouchejme, udělejme si na sebe vzájemně čas. Vhod-
nou formou, bez poučování a stěžování si, ukažme mladé 
generaci, že individualismus nikam nevede.

Mgr. Martina Fürstová,
Diecézní centrum pro rodinu

Svátost biřmování přijalo ve Chvojnově 15 mladých
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Tříkrálová sbírka slaví 25 let
Už čtvrtstoletí obcházejí charitní koledníci města a obce po 
celé republice s požehnáním, známou melodií a také pros-
bou o podporu lidí v nouzi. Tříkrálové koledování vychází 
ze starobylé tradice, myšlenka povýšit ji na národní sbírku 
vznikla v Olomoucké arcidiecézi v roce 2000, kdy tehdejší 
tamní arcibiskup Jan Graubner vyslal do ulic skupinky s Bo-
žím požehnáním a prosbou o podporu lidí v nouzi. Obnovila 
se tak tradice Tříkrálového koledování spojeného se Svátkem 
Zjevení Páně.
„Tříkrálová sbírka je významným momentem života Charity. De-
setitisíce lidí se vydávají do ulic, aby podpořili naše klienty – lidi, 
kteří se ocitli na nějaké životní křižovatce a hledají nebo potřebují 
pomoc. Další statisíce lidí pak jejich a naše přímluvy vyslyší. Vzhle-
dem ke krásnému výročí a tomu, jak se stále vyvíjí a roste, jsme 
se rozhodli uspořádat výstavu. Chtěl bych poděkovat Jihočeské-
mu muzeu, že nám poskytne výstavní prostory a podpoří nás. Na 
výstavě bude řada zajímavostí, historie, fotografie, ale také hry 

a tvořivé dílny pro děti,“ říká Jiří Kohout, ředitel Diecézní charity 
České Budějovice.
Tříkrálová sbírka probíhá první dva týdny v lednu. Jste srdečně 
zváni také na její oficiální zahájení s panem biskupem, které 
proběhne 2. ledna u českobudějovické katedrály od 15:30. 
Pan biskup požehná koledníkům, kteří se pak s jeho posel-
stvím vydají do všech světových stran.

Veronika Rybáčková

Svůj dar můžete zaslat na č. účtu: 
66008822/0800 

variabilní symbol: 777921001

Nebo pošlete DMS na číslo 87777:
DMS KOLEDA 30 nebo DMS TRV KOLEDA 30
DMS KOLEDA 60 nebo DMS TRV KOLEDA 60
DMS KOLEDA 90 nebo DMS TRV KOLEDA 90
DMS KOLEDA 190 nebo DMS TRV KOLEDA 190

Přispět můžete také do statických pokladni-
ček, jejich seznam najdete na webu Diecézní 
charity České Budějovice v sekci Tříkrálová 
sbírka. Anebo přispějte online na www.tri-
kralovasbirka.cz, kde si můžete vybrat i Cha-
ritu, které chcete svůj dar věnovat.

Nechodí u vás tři králové a rádi 
byste podpořili tříkrálovou sbírku?
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Proměna srdce

Farnosti pomáhají potřebným skrze
Tříkrálovou sbírku

Chystáme se oslavit jedny z nejkrásnějších křesťanských svát-
ků v roce. V jejich středu je právě narozené dítě, nesoběstač-
né, ohrožené zimou i samotným králem, očekávající ochranu 
a lásku. Vedle něj stojí Maria a Josef, kteří oba řekli Bohu celým 
svým životem své ano a přijali poslání služby.
Často můžeme v Charitě i v každodenním životě potkávat 
Krista ve všech slabých, nemocných a jinak trpících lidech. 
Neuvědomuje si, že my sami tyto lidi potřebujeme v na-
šem světě. Nikdy nemohou být neužiteční, i když si to často 
o sobě myslí. Slabí, nemocní a zranitelní ukazují nám zdravým 
a soběstačným podstatu lidství a smysl života. Mohou nám 

pomoci, abychom měnili sami sebe, abychom rostli v lidskosti. 
Nejen to malé dítě v jesličkách nás totiž učí vyměnit nenávist 
za lásku, sobectví za péči, chlad našeho srdce za vytváření tep-
la domova. Učí nás žít v lásce.
Přeji nám, ať se my sami necháváme proměnit každým setká-
ním s člověkem v nouzi. Ať umíme dát Bohu své ano ke službě 
v našich rodinách, v naší farnosti, v našem povolání.
A podobně jako se Tři mudrci přišli poklonit a dát dary, přijmě-
me skrze koledníky požehnání do našich domovů. Dary, které 
skrze Tříkrálovou sbírku dáváme, pomohou mnohým v nouzi, 
ve kterých můžeme vidět bezbranného Krista.

Monika Vachová, 
diecézní koordinátor spolupráce s farnostmi 

Do Tříkrálové sbírky Charity jsou zapojeny mnohé farnosti, ve 
kterých skupiny koledníků vyrážejí do ulic přinášet radost do 
života ostatních a žádají o prostředky na pomoc nemocným, 
handicapovaným, seniorům, matkám s dětmi v tísni a dalším 
lidem v nouzi. Dary Tříkrálové sbírky se poté využívají nejen 
pro potřeby jednotlivých služeb, které Charita v regionu na-
bízí, ale pomáhají konkrétním osobám v tíživé životní situaci 
i skrze naše farnosti a dobrovolné Farní charity.

***

„V letošním roce jsme podpořili maminku, která po náhlé smrti 
manžela zůstala sama se třemi dětmi. Již několikrát v minulosti 
jsme pomohli handicapovaným dětem v našem okolí. Příspěvek 
sbírky byl využit na jejich rehabilitaci nebo invalidní vozík. Když 
vybíráme, nevíme, kdo bude naši finanční pomoc potřebovat. Ke 
konci prázdnin pořádáme pro koledníky setkání, kam jsme často 
pozvali i podpořené rodiny s dětmi. Koledníci tak ví, komu pomá-
hají. To má obrovský smysl.“

Stanislav Malík, farnost Borovany

„Každoročně finančně pomáháme přibližně třiceti rodinám, které 
dlouhodobě pečují o ležící, nevyléčitelně nemocné nebo i handi-
capované děti.  Skrze tuto drobnou podporu jim chceme proje-
vit uznání, být s nimi v kontaktu. Pečující ví, že se na nás mohou 
vždy v tíživé situaci obrátit. Poradíme jim vhodnou sociální službu 
nebo pomůžeme vyřešit jejich problém.“

Alena Navrátilová, Farní charita Katovice

„Peníze dárců pomohly např. handicapovanému dítěti, které 
potřebovalo polohovací židli. Snažíme se pomáhat konkrétním 
lidem se závažným problémem, který pojišťovny nehradí.“

P. Jakub Zentner, farnost Římov

„Pomoc směřujeme sociálně slabým rodinám a matkám samoživi-
telkám. Peníze ale nedáváme. Věnujeme jim svůj čas, jdeme s nimi 
nakoupit potraviny... Naši Farní charitu znají a mnozí se ve skutečné 
nouzi na nás obracejí. Spolupracujeme s ředitelem školy a z Tříkrá-
lové sbírky podporujeme nákup školních pomůcek pro děti ze soci-
álně znevýhodněných rodin. Letos jsme pomohli dvanácti dětem.“

P. Rafał Kaca, Farní charita Velešín
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Tři králové koledovali v Katovicích. Sčítání peněz z tříkrálové pokladničky.

Prosinec_24.indd   19 10.12.2024   10:45:26



20

Téma Misijní neděle pro tento rok zní „Jděte a pozvěte 
na hostinu všechny!“ (Mt 22,9). Tato výzva pak provázela 
děti z Misijního klubka po celé jejich setkání. Jak říká pa-
pež František, je to pozvání, abychom šli a pozvali k Boží 
lásce každého, bez rozdílu. Ale jak to konkrétně udělat? 
Co takhle třeba upéct koláče, jako poděkování všem, kteří 
se snaží ve svém životě nějak pomáhat? Bylo rozhodnuto.
 V sobotu před dětskou mší svatou se malí i velcí z klubka 
sešli a napekli koláče!
V neděli 20. října se konala dětská mše svatá v kostele sv. 
Michaela v Pacově. Bylo tady trochu rušněji než obvykle. 
Děti zpívaly, mládež z pacovské farnosti je doprovázela hrou 

Misijní neděle v Pacově
Vždy třetí neděli v říjnu slavíme Světový den misií, u nás známý pod názvem Misijní neděle. Tu letošní 

jsme prožívali společně s dětmi z Misijního klubka na dětské mši svaté v kostele sv. Michaela v Pacově.
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na hudební nástroje a my všichni ostatní jsme se k nim také 
připojili svým zpěvem. Pan farář Jaroslav Šmejkal během 
promluvy vyprávěl dětem o životě mladého italského chlap-
ce Carla Acutise. Carlo byl patnáctiletý kluk, který byl znám 
svými programovacími a počítačovými schopnostmi a ty vy-
užíval k šíření Boží slávy. Našel si svůj způsob, jak „pozvat na 
hostinu všechny“.
Po skončení mše svaté pak děti rozdávaly koláčky všem, kdo 
přišli. Ten den jsme si více než jindy uvědomovali, že pomoc 
není jen o velkých gestech, ale právě o každodenních malič-
kostech. Každý, i malý čin lásky a pomoci, má svou cenu. Ať už 
je to úsměv, podaná ruka, nebo koláček – vše může proměnit 
životy lidí kolem nás.
Velké poděkování patří Hance Loskotové a Markétě Převo-
rové, které se s láskou věnují dětem v Misijním klubku, panu 
faráři Jaroslavu Šmejkalovi za duchovní vedení, panu Vojtě-
chu Kudrnovi a mládeži za krásný zpěv a hudební doprovod, 
a v neposlední řadě vám všem, dárcům! Výtěžek z této sbírky 
poputuje na Papežské misijní dílo, kde bude mít každý dar 
skutečný dopad na život potřebných.

Petra Koblicová
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Před mší sv. zahrály děti z Kájova divadelní hru s příběhem 
o světci, kterou zopakovaly v pondělí 11. listopadu v kájov-
ském kostele Nanebevzetí Panny Marie a pak se vydaly do 
světelného průvodu s lucerničkami.

Výzva k soucitu
Prelát Václav Pícha sloužil mši svatou za obyvatele zdejšího 
místa, za všechny zemřelé, kteří odtud pocházeli, i za dobro-
dince, kteří se po roce 1989 podíleli na obnově zruinovaného 
chrámu. Ten patřil za komunistů do vojenského újezdu stejně 
jako kostel sv. Mikuláše v Boleticích. „Oba tyto kostely v našem 
regionu jsou zasvěceny biskupům, kteří pomáhali nejchudším,“ 
zdůraznil prelát, který během tzv. dušičkového týdne navštívil 
řadu hřbitovů ve farnosti včetně těch zrušených, spojených 
s původním německým obyvatelstvem. 

„Svatý Martin je pro nás výzvou, abychom nezapomínali na lidi 
v nouzi a uvědomovali si, že vedle nás žiji ti, kteří potřebují naši po-
moc. Mějme oči otevřené a dívejme se. Svatý Martin uměl projevit 
soucit a milosrdenství v pravou chvíli, jednal hned a okamžitě,“
dodal prelát Václav Pícha, který připomněl i výročí posvěcení 
nejstaršího křesťanského chrámu – lateránské baziliky v Římě. 
Na ni i na všechny obyvatele, vyhnané po válce z pohraničí, 
vzpomněli v sobotu 9. listopadu v šumavském Novém Údolí 
u obnoveného Stadelbauerova kříže, kde společnou česko-
-německou mši celebrovali P. Karel Falář z Volar a P. Yohan In-
jumala z Haidmühle.

Naše znovuobnovené muzeum bylo otevřeno v březnu 2015 
– příští rok tedy budeme slavit výročí 10 let fungování muzea. 
Pracuji v muzeu pět let a musím říci, že přes mnohé překážky 
mě tato práce stále naplňuje a těší. Největší odměnou je klad-
ná zpětná vazba od návštěvníků. Sv. Jan Nepomucký je pa-
tronem naší diecéze a já vnímám Svatojánské muzeum jakou 
důležitou součást svatojánské úcty.

Letos jsme opět přivítali jak zájezdy, tak i jednotlivce nebo 
menší skupinky. Návštěvníci byli nejen tuzemští, ale přijeli i ze 
zahraničí – z USA, Japonska, Brazílie, Maďarska, Francie, Itálie 

a z dalších zemí, což je důkazem, že svatojánská úcta nejen 
přesahuje hranice našeho státu, ale i boří hranice mezi lidmi. 
Sv. Jan má co nabídnout věřícím i nevěřícím.

V tomto roce i nadále pokračovala spolupráce se základními 
i mateřskými školami, pro které máme připraveny edukační 
programy. Již třetím rokem se u nás v listopadu uskutečnil jar-
márek MŠ Nepomuk a výstava výtvarných prací dětí.

V říjnu se u nás konal 2. ročník Setkání církevních muzeí, které 
bylo velkým přínosem pro nás i pro ostatní církevní muzea, 
neboť chceme v budoucnu vzájemně spolupracovat. Přeji 
Vám klidný konec roku.
                                                                                            

Štěpánka Kodýdková, 
ředitelka Svatojánského muzea

Průvod s dobrem
Svatomartinský lampionový průvod v úterý 12. listopadu 
odpoledne uspořádaly v Českých Budějovicích Dětský klub 
skřítka Hrajánka s Křesťanským rodinným centrem Petrklíč. 
Zúčastnilo se ho mnoho rodin, které se po zhlédnutí legendy 
o světci průvodem vydaly potemnělým městem do kostela 
Panny Marie Růžencové. „Děti zde dostaly lucerničky, kterými 
obdarovaly blízké a šířily tak po vzoru sv. Martina světlo i dobré 
skutky,“ řekla organizátorka Markéta Martínková z Petrklíče.

Radek Gális

Svatý Martin otevřel kostel v bývalém 
vojenském újezdě

Ohlédnutí za rokem 2024 ve Svatojánském muzeu

Svátek patrona vojáků, vinařů, jezdců a cestovatelů, ale i lidí abstinujících od alkoholu si věřící připo-

mněli v sobotu 9. listopadu v jinak nepřístupném kostele sv. Martina v Polné na Šumavě, gotické stavby 

z počátku 14. století.

Milí čtenáři, rok 2024 se blíží ke konci, a proto je 

čas opět zhodnotit letošní sezónu ve Svatoján-

ském muzeu.
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Kájovské děti zahrály příběh patrona kostela v Polné.
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ČAS ZTIŠENÍ – Denní 
zamyšlení  k Jubilejnímu 
roku 2025 „Poutníci naděje“

Svatojánské muzeum přivítalo vzácnou návštěvu z Japonska

Denní zamyšlení připravuje otec Tomas van Zavrel. Rád by 
nás provedl konkrétním úryvkem a pomohl naději a moud-
rost pramenící z biblického textu přenést do každého dne.
Zamyšlení budeme zasílat jako notifikaci v aplikaci „Far-
nost do kapsy“ od 5. prosince 2024 a budou pokračovat 
v průběhu celého Jubilejního roku 2025.
V Roce modlitby 2024 pro vás kněží a jáhni připravili zamy-
šlení pod názvem Čas ztišení a také k tomu jsme využívali 
aplikaci „Farnost do kapsy“.  Vy, kteří jste v uplynulém Roce 
modlitby přijímali jednotlivá zamyšlení „Čas ztišení“ v této 
mobilní aplikaci v účtu Pastoračního střediska, již nemusíte 
nic dělat. Ve čtvrtek 5. prosince vám ráno přišlo první zamyš-
lení otce Tomase van Zavrela.

Pro ty z vás, kteří ještě nemáte v chytrém telefonu 
aplikaci „Farnost do kapsy“ anebo ve stažené aplikaci 
nemáte přidanou farnost Pastorační středisko, přiná-
šíme návod.
 Využili jsme již hojně využívanou aplikaci s názvem ‚Farnost 
do kapsy‘, kterou lze stáhnout do mobilu. K tomu, abyste si 
mohli každý den přečíst nový text rozjímání ve svém chytrém 
mobilu, si musíte tuto aplikaci stáhnout do mobilu. Stáhnete 
si ji v Google Obchod Play (systém Android) nebo v App Sto-
re (iPhone, iPad). Dále postupujte touto cestou: rozcestník 
(tři čárky vlevo nahoře) – nastavení aplikace – přidat farnost 
(zadejte název Pastorační středisko). Když máte Pastorační 

středisko přidané, v položce nastavení přidaného Pastorač-
ního střediska zkontrolujte, zda je označená notifikace „Rok 
modlitby – Jubilejní rok“ (obojí musí být označené červeně). 
Po těchto krocích by vám mělo každé ráno v sedm hodin při-
jít jedno rozjímání. Abyste si zároveň mohli přečíst i konkrétní 
biblický úryvek, na který je napsané zamyšlení, můžete využít 
odkazu v uvedené souřadnici (po kliknutí na souřadnice evan-
gelia vás to přenese na liturgické texty). Pokud byste si nevě-
děli rady, na Pastoračním středisku vám rádi poradíme.

Přejeme vám požehnané a pokojné adventní dny.

Za Pastorační středisko Iva Hojková

Ve středu 16. října 2024 poctila návštěvou kostel a Svatoján-
ské muzeum v Nepomuku skupinka poutníků z japonského 
města Ósaka. Záměr návštěvy vznikl před mnoha lety v Pra-
ze, kde skupinu japonských turistů na Karlově mostě zaujala 
socha sv. Jana Nepomuckého a kde českého světce poprvé 
poznali. Zatoužili spatřit i jeho rodiště a tím mu vzdát úctu. 
Návštěvu Nepomuku se jim ale z mnoha důvodů podařilo 
uskutečnit až nyní. Poutníci z Japonska tak s velkým zájmem 
absolvovali komentovanou prohlídku „Po stopách sv. Jana 
Nepomuckého“, kterou nabízí Svatojánské muzeum.

Štěpánka Kodýdková, ředitelka Svatojánského muzea

Jubilejní rok zahájí papež František otevřením 

Svaté brány v bazilice sv. Petra 24. 12. 2024. Pro 

nadcházející Jubilejní rok Pastorační středisko při 

Biskupství českobudějovickém připravilo denní 

zamyšlení vycházející mj. z liturgických čtení.
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Josef Janšta Kluk jak Buk 30,-
Josef Janšta O výchově          10,-
Josef Janšta Od šikany ke spolču                                                                                   40,-
Mons. Ladislav Simajchl Povídání o křtu 10,-
Omalovánky od ATER Šebestián Kubínek 5,-
Pojď si hrát Potopa a Babylonská věž   5,-
Pojď si hrát Stvoření světa   8,-
Pojď si hrát Sv. Václav   5,-
Zehnalová: Skřítek Kostelníček 10,-
SVATÍ
P. Marek Dunda Jak kázal Vianney o svaté zpovědi                                         15,-
P. Marek Dunda I tak kázal Vianney 15,-
P. Marek Dunda Promluvy svatého Jana Marie Vianneye 15,-
P. Marek Dunda a kol. Řekli svatí a to platí… aneb citáty blahoslavených a svatých I. - III.      á 20,-
P. Marek Dunda (ed.). Sv. Alfons de Liguori: Návod na dobrý život 20,-
P. Jozef Luscoň Anka Kolesárová aneb pravý vzor     20,-
P. Jozef Luscoň Do akce jde Titus 25,-
Sv. Jan Zlatoústý Kázání 1. , 2. a 3. díl      á 20,-
DUCHOVNÍ ŽIVOT
P. Marek Dunda Krokodýl aneb můžeš růst 15,-
P. Marek Dunda a kol. Příprava na svátost smíření dnes  25,-
P. Jiří Kaňa, Petr a Iva Fukalovi Manželství od Boha nám dané 15,-
P. Martin Sedloň, OMI Doprovázení 10,-
Mons. Ladislav Simajchl Desatero 10,-
Mons. Ladislav Simajchl Kázání z 1., 2., 3., 4., 5., 6. a 7. košíku                                         á 20,-
Mons. Ladislav Simajchl Láska pod lupou 15,-
Mons. Ladislav Simajchl Naše role při nedělní bohoslužbě 15,-
Mons. Ladislav Simajchl Stáří 10,-
P. Josef Soukop Velký náčelník dává Základní kurz křesťanské nauky 15,-
Petr Šabaka Pane Bože, co mám dělat?    12,-
P. Leo Zerhau Vyřiďte sijónské dceři    7,-
MODLITBA
P. Marek Dunda ,,… a nezapomeň na modlitbu“   7,-
P. Marek Dunda To promodlím   5,-
P. Ľ. Michalovič, P. M. Zamkovský Matka ustavičné pomoci   0,-
Mons. Jan Peňáz Biblický rozjímavý růženec   5,-
soubor Pět křížových cest   10,-
HISTORIE
William Brinkley Útěk sestry Cecílie 20,-
Jaroslav V. Polc Jan Hus v představách šesti staletí a ve skutečnosti 30,-
Thomas E. Woods, Jr Jak katolická církev budovala západní civilizaci                                        180,-
Z JINÉHO SOUDKU...
Pavel Bezruč Já a moje stará       5,�
Sestry dominikánky Vaříme se sestrou Flavií     20,-
P. Leo Zerhau Pověsti a příběhy z Podyjí 15,-

«««««««««««««««««����«««««««««««���««««�����������««««��������
Objednávám k zaslání: 

        3RNUDþRYiQt REMHGQiYN\�  (Nezapomeňte, prosím, vyplnit na líci čitelně Vaši adresu)
Titul                                                                            Kusy             Titul                                                                       Kusy      
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